

Document 78:

Iraq Republic
Tameem Governorate
(Secret Correspondence)

NO: 17/14707

Date: 15/12/1997

Secret – Personal
TO / North Committee
Subject / Kirkuk Arabiazation

The results of General Population Enumeration of 1997 in our Governorate, revealed that Arabic proportion in the Governorate is 73% and Arab proportion in Kirkuk city is 58%. To increase Arab proportion in Kirkuk City distinct the follows:

1. The total sum of Costum recourses specialized for Suliamania Control planning Office in our Governorate from 27/3/1997 till 30/11/1997, is (102,847,120,2) dinars.
2. Already, the President instructed the Rebuilding and Population Ministry to build houses of low cost in Governorate after the deal with the citizens, we encouraged this idea and we arranged with Al- Mansour Company for Contracts, to prepare designs for some houses, the cost of the house was between (3,175,000) Million and (4,530,000) million. According to the attached maps, but no one contract with Population Ministry to buy above houses after advertisement in Newspaper and TV. Because they do not trust Iraqi Market Stability.
3. According to the above mentioned and to attract Arabs to Kirkuk city we suggest the follows:
 - a. Specialize the mentioned sum from the (1) article to establish houses of low cost in Kirkuk City.
 - b. To build population units near resident houses that exists a big proportion of other minorities if in occupied lands were provided, and if they were not provided so to establish in any other occupied land of the city.
 - c. Distribute the houses that established in the city on the delegated Arabs and according to the Revolution Command Council of 42 in 1986.
4. In case if the agreement upon the contents of (3) article this will achieve the follows:
 - a. Attract great number of Arabs to live in Kirkuk city and this will achieve augmenting of Arabic proportion in it.
 - b. Employ big proportion of Idle working people now.
 - c. To charge the population Ministry Company and industrial Military to implement the job.

To see please and your ascribing....

With Regards

General
Aiad Ftaih Khalefa
Tameem Governor
15/12/1997

Accompaniment:

7 designs

1 advertisement

Copy to:

- Tameem – Salah Al- Deen – Suliamania Governorate Arrangements. To see please with Regards.



سري للغاية وشخصي

الس / لجنة الشطال

الموضوع / تعريب كركوك

لقد ظهر من نتائج التعداد العام للسكان لعام ١٩٩٧ في محافظتنا بان نسبة العرب في المحافظة هو ٧٣% ونسبة العرب في مدينة كركوك هو ٥٨% ولغرض زيادة نسبة العرب في مدينة كركوك نبين ط يأتي :-
٠١ لقد بلغ مجموع الايرادات الكبركية الخاصة بمكتب ترسيم سيطرة السليطانية في محافظتنا اعتبارا من يوم ١٩٩٧/٣/٢٧ ولغاية ١٩٩٧/١١/٣٠ هو (٢٠٢٠٠٠٠٠ ر) و٨٤٧ ر (٢٠٢٠٠٠٠٠ ر) مليون وثمانمائة وسبع مائة وثمانون الف وثمان مائة دينار.

٠٢ سبق ووجه السيد الرئيس القائد (حفظه الله وطاه) وزارة الاسكان والتعمير ببناء دور واطلة الكلفة في المحافظة بعد الاتفاق مع المواطنين وشجعنا هذه الفكرة وتمنا بالتنسيق مع فرع شركة المنصور للمقاولات لاعداد تصاميم لعدد من الدور فكانت كلفة الدار الواحدة تتراوح بين (٣٠٠٠٠٠٠ ر) مليون دينار و (٤٠٠٠٠٠٠٠ ر) مليون وحسب الخرائط المرافقة ولكن لم يتقدم احد للتعاقد مع وزارة الاسكان لشراء الدور اعلاه بعد الاعلان عنها بالصحيف والتلفزيون بسبب عدم ثقتهم با استقرار السوق العراقية.

٠٣ بناء لظ جاء اعلاه ولغرض استقطاب العرب الى مدينة كركوك نقترح ط يأتي :-

٠١ تخصيص المبلغ المذكور من الطادة (١) انفا لغرض انشاء دور واطلة الكلفة في مدينة كركوك.

٠٢ بناء الوحدات السكنية قرب الاحياء التي تتواجد فيها نسبة كبيرة من الاقليات الاخرى اذا توفرت الاراضي الشاغرة وفي حالة عدم توفرها تنشاء في ارض شاغرة في المدينة.

جمهورية العراق



محافظة التأميم

(المراسلات السرية)

العدد ١٧ / ١٤٧٠٧

التاريخ ١٥ / ١٢ / ١٩٩٧ م

- ج. توضع الدور التي تنشأ في المدينة على العرب الواقدين وموجب قرار مجلس قيادة الثورة ٤٢ لسنة ١٩٨٦.
٤. في حالة الموافقة على ما جاء في المادة (٣) انفا فان ذلك يحقق ما يأتي :-
١. استقطاب اعداد كبيرة من العرب للسكن في مدينة كركوك وهذا يحقق زيادة نسبة العرب فيها .
- ب. تشغيل اعداد كبيرة من الايدي العاملة العاطلة حاليا عن العمل .
- ج. تكليف شركات وزارة الاسكان والتصنيع العسكري لتنفيذ العمل .
- يرجى التفصل بالاطلاع وتسيبكم . . . مع التقدير

المرافقات

تصاميم عدد ٧ /

اعلان ١ /

القريق الاول الركن
ايباد فتح خليفه
محافظة التأميم
١٩٧/١٢/١٥

نسخه منه السي /
١٥

تنظيمات محافظات التأميم وصلاح الدين والسليمانية . للتفصل بالاطلاع . مع التقدير .

(٢ - ٢)

١٢ / ١٥ م

كتاب لياحسان
١٦٤/٤
١٩٧/١٢/١٥